
غیر از این است که به همان اندازه هم ما برای تو مخاطب 
آورده ایم؟ معــادل ما آدم های دیگری هــم بوده اند که در 
زمان های مختلف آمده اند. پس چرا تلویزیون هی افت و 
خیز دارد؟ اگر این طور بود خب یک دانه چوب را می بردید 
در تلویزیون می شد عمو فیتیله، می شد دور از جان محمود 
توپچیان، می شــد خدا حفظش کند علی نصیریان! علی 
نصیریان است که به تو به عنوان تلویزیون بها می دهد و در 
سریال بازی می کند. مگر غیر از این است؟ کارگردانی که 
می آید کار می کند این بها را به تو می دهد. تو ابزار را داری. 

یک سازمانی هستی به نام صدا و سیما که دست و بالت باز 
اســت چون پول بودجه و بیت المالی که باز یک بخشی از 
آن مال من است، بخشی از آن را به تو می دهند، تو می روی 
خرید می کنی و ابزار می آوری. خب این ابزار دست تو است 
امکان پخش هم دست تو است. من هم رفتم دوره دیدم 
و تحصیل کردم در این زمینه، تنهــا جایی هم که می توانم 

خودم را ارائه بدهم آنجا است. 
»فیتیله و ماه پیشــانی« هم همین بود ما در دوره آقای 
ضرغامی گفتیم می خواهیم ســینمایی این کار را بسازیم. 
منت سر ما گذاشتند و نوشــتند که اینها اجازه دارند یک 
فیلم سینمایی بسازند، ما را مفتخر کردند با لفظ مبارک و 
به ما این اجازه را دادند که یک فیلم سینمایی از ثمره تلاًش 
نه تنها »فیتیله« از سال ۶۷ تا 90 هر چه تولیدات بوده مال 
شــبکه دو و تلویزیون بوده دیگر غیر از تئاترهایی که مال 
خودمان بوده بــه ما تفقد کردند و یک نامه دادند که شــما 
اجازه دارید یک فیلم سینمایی بسازید. حالا محمد مسلمی 
خیلی از این موضوع خوشــحال بوده، احساســاتی شده 
فکر کرده که دوستان مدیر همیشه همین طوری سرحال 
هستند! نمی دانســت که بالاخره شــرایط جوی اتفاقات 
عجیب و غریبــی را راه می اندازد. شــما نمی توانید از یک 
ساعت بعد یک آدم دیگر خبر داشته باشید. محمد مسلمی 
این وعده را داد ولی اصلاً امکان پذیر نبود. همین الان اصلاً 

این قضیه را بگذاریم کنار، اصلاً »فیتیله« هیچی، در 
این در حالی است که ما در زمینه کار کودک بسیار هم 

کم کار هستیم.
علی فروتن: نکته درستی است؛ طول ســال چند تا کار 
کودک تولید میشــود برای بچه ها؟ آمــاری که خدمتتان 
می دهم برای اواخر دهه ۷0 است. ســینمای هندوستان 
سالانه 950 فیلم کودک و نوجوان برای سکوی فروش آماده 

می کند. ما اوایل دهه 80 مجموع فیلم هایمان در جشنواره 
فجر و جشنوارههای کودکمان را همه را روی هم بگذارید 40 
تا فیلم نمی شد. آن 950 تا فقط در حوزه کودکش می سازد. 
از بین این تعداد فیلم حتی اگر در 940 تای آن فیلم ها هم 
که خطا کنند، 10 تا فیلم خوب از آن ها در می آید یا نمی آید؟ 
بچه هایشــان امکان انتخاب دارند یا ندارند؟ بچههای ما 
چه انتخابی دارند؟ هیچی و این هــم برمی گردد به اینکه 
ما دوســت نداریم بچه عقاب تربیت کنیــم، یعنی بچه ای 
که همین جلو، نــگاه لنز واید روی چشــمان بچه هایمان 

نمی بندیم و پرسشگرشان نمی کنیم. ما وقتی یک فیلمی 
بسازیم و بگوییم بیا این را نقد کن. 

حمید گلی: یــک برنامه ای بود آن موقع کــه به این نگاه 
رســیدند تعدادی نوجوان را به عنوان نقــاد و منتقد با یک 
سرگروه بیاورند برنامه ها و آن برنامه ها را نقد کنند. بعد به 
ما گفتند این کار را می کنید؟ با این که برنامه ما پخش زنده 
بود و این قضیه یک مقدار ترســناک بود قبول کردیم. آن 
روز که در استودیو بودیم پشت دوربین معمولا نیمه تاریک 
اســت، حالا آن موقع چشــم هایمان آنقدر ضعیف نشده 
بود می توانســتیم ببینیم که آن ها انگار طبق یک برنامه ای 

آمده اند. از پشــت دوربین می دیدم که لیدرشان به آن ها 
می گفت که وقتی ما پاســخ سوال هایشــان را می دهیم، 
بگویند که ما قانع نشــدیم. آن هم روی آنتــن زنده. بعد 
من می دیدم که او مکررا اصــرار دارد، چالش جذابی بود 

در نهایت.
علی فروتن: حالا کلیتش چه فرقی به حال ما می کند!

حمید گلی: ولی این قانع نشــدن اســت، اگــر آن نگاه 
فلسفی پشــتش باشد که فلاًســفه هم در جواب دادنش 
مانده اند از دیرباز تا الان. اگر هم نه یک سفســطه در آن 

خوابیده باشد باز شما بازنده این مســئله هستی. خیلی 
تلاًش کردیم آن آنتــن را سلاًمت ببریــم و به سلاًمت هم 
بردیم. بعدش هم تمام شــد آن گروه منتقــد دیگر هیچ 
برنامه ای نرفتند. بعد با خودمــان گفتیم چه کار خوبی بود 
ولی چقدر هم بــد ورود کردیم و.... می شــد که آن برنامه 
پخش شود. بچه ها باشند دســتاندرکاران هم باشند، حالا 
نقد که همیشه بحث منفی نیست ما بحث مثبت هم داریم. 
این اتفاق متاسفانه ادامه پیدا نکرد و خوشبختانه در برنامه 
هم هیچ مشکلی بوجود نیامد ولی بعد دیدیم که انگار یک 
نگاهی پشتش است و دنبال این هستند که یک وصله ای 
بهت بچسبد. متاســفانه ما دچار چالش هایی شدیم که تا 
امروز  هم ادامه دارد و امیدواریم این نگاه اگر به ما نمی رسد 
در دوره دیگر تغییر کند، چون بالاخره بچه ها در این کشور 

به دنیا می آیند. 

در بین صحبت هایتان به وضعیت سینمای کودک و 
نوجوان اشــاره کردید؛ بالاخره ظرفیت بسیار زیاد است 
و مــا خانواده هایی داریم که برای فرزندشــان هر نوع 
هزینه ای می کنند. به نظر شــما چرا سینمای کودک و 

نوجوان تعطیل است؟ چرا به این روز افتاده؟
علی فروتن: مشکل این جاست که سرمایه گذاران ما هرگز 
ریسک سرمایه گذاری در زمینه کار کودک را نمی پذیرند و 
ترجیح می دهند به جای هزینه در زمینه کودک، ســریال 
خانگی با چندیــن میلیارد هزینه بســازند و 2،3 تا بازیگر 
پول ساز بیاورند و فیلم ســینمایی کار کنند. چون می دانند 
تماشــاچی به خاطر دیدن آن آدم ها می آید. چند درصد از 
تماشاچی های ما منتقد سینما هستند؟ منتقد سینما نه به 
معنای مسعود فراســتی، منتقد ابتدایی سینما. متاسفانه 
به ســینما آمدن اغلب مردم ما این شــکل است که با هم 

 طول سال چند تا کار کودک 
تولید می شود برای بچه ها؟ آماری که 
خدمتتان می دهم برای اواخر دهه ۷0 

است. سینمای هندوستان سالانه 950 
فیلم کودک و نوجوان برای سکوی 

فروش آماده می کند. ما اوایل دهه 80 
مجموع فیلم هایمان در جشنواره فجر 

و جشنواره های کودک 40 تا فیلم 
نمی شد. آن ها 950 تا فقط در حوزه 
کودک می سازند. از بین این تعداد 

فیلم حتی اگر در 940 تای آن فیلم ها 
هم اثر قابلی نداشته باشند، 10 تا فیلم 

خوب از آن ها در می آید یا نمی آید؟ 
بچه هایشان امکان انتخاب دارند یا 

ندارند؟ بچه های ما چه انتخابی 
دارند؟ هیچ
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